

## The Judicial Power of Africa's Supranational Courts

### *Le pouvoir judiciaire des cours supranationales d'Afrique*

Africa boasts a high number of supranational courts, but at the same time there appears to be a widespread lack of willingness among Member States to comply with rulings issued by these courts. The conference will address this paradox and investigate which forms of judicial power are being favoured by African States on the one hand and African supranational courts on the other. It will analyse to what extent approaches of activism or, conversely, restraint, are being considered as legitimate and effective by these actors.

The conference will address dynamics that are potentially common to supranational institutions operating in different fields of law, such as the African Court of Human and Peoples' Rights, the Court of Justice of the Economic Community of West African States (ECOWAS), the Court of Justice and Arbitration of the Organisation pour harmonisation en Afrique du droit des affaires (OHADA), and the East African Court of Justice.

L'Afrique compte un nombre élevé de juridictions supranationales; cependant, il semble que les États membres ne soient pas toujours enclins à se conformer aux décisions rendues. La conférence abordera ce paradoxe et cherchera à mettre en lumière quelles formes de pouvoir judiciaire sont favorisées respectivement par les États africains et les juridictions supranationales africaines. Les participants analyseront dans quelle mesure les approches activistes de ces juridictions ou, inversement, leur autolimitation, sont considérées légitimes et efficaces par ces acteurs.

La conférence traitera ainsi de dynamiques du pouvoir judiciaire qui seraient potentiellement communes aux institutions supranationales opérant dans différents domaines du droit, telles que la Cour africaine des droits de l'homme et des peuples, la Cour de justice de la Communauté économique des États de l'Afrique de l'Ouest (CEDEAO), la Cour Commune de Justice et d'Arbitrage (CCJA) de l'Organisation pour l'Harmonisation en Afrique du Droit des Affaires (OHADA), et la Cour de Justice de l'Afrique de l'Est.

**Friday 21 September 2018**  
**9:30 – 17:30**

**Location**

University of Luxembourg  
Batiment Weicker – Salle B001  
4, Rue Alphonse Weicker  
L-2721 Luxembourg

**Language :**

English & French

**Registration via Eventbrite :**

<https://bit.ly/2LqUPVC>

**Contact :**

Johannes Hendrik Fahner: +352 4666 44 6885  
johannes.fahner@uni.lu

# Programme

## 9.30 Welcome

Prof Matthew Happold, University of Luxembourg  
Prof Séverine Menetrey, University of Luxembourg

## 9.45-11.15 Panel 1: The Role of Supranational Courts in Africa / Le rôle des juridictions supranationales en Afrique

A Typology of Africa's Supranational Courts  
Johannes Hendrik Fahner, University of Luxembourg

Supranational Quandary and the Evolving Role of African Regional  
Community Courts in Economic 'Integration'  
Prof Olabisi Akinkugbe, Dalhousie University

La juridictionnalisation du droit dans les espaces sous-régionaux en  
Afrique: recherche d'explications et nouvelles interrogations  
Prof Séverine Menetrey, Université du Luxembourg

Le champ opératoire de l'activisme judiciaire supranational en  
Afrique. Une tentative de systématisation  
Apollin Koagne Zouapet, Université de Genève

## 11.15-11.30 Coffee Break

## 11.30-13.00 Parallel Panels

### Panel 2: The Human Rights Jurisdiction of Africa's Sub- regional Courts: a Case of Judicial Activism?

Chair: Prof Solomon Ebovrah, Niger Delta University

The East African Court of Justice and its Supranational Influence on  
Matters of Human Rights (*Democratic Party vs Secretary General of  
the EAC*)  
Lai Clare Cherono, Catholic University of Eastern Africa, Nairobi

Reconsidering The East African Court Of Justice's *Nyong'o*  
Decision and Its Aftermath: Lessons for Africa's Supranational  
Courts and Their Supporters  
Cecil Yongo Abungu, Strathmore Law School, Nairobi

The puzzling paradox presented within the African supranational  
judicial institutions: the ECOWAS Court of Justice  
Kehinde Ibrahim, University of Amsterdam

### Panel 3: La jurisprudence en matière des droits de l'homme: un cas d'activisme?

Modérateur: Prof Lukas Sosoe, University of Luxembourg

L'interprétation autolimitative de la règle de l'épuisement des voies  
de recours internes par la Cour Africaine des Droits de l'Homme et  
des Peuples: l'arrêt *Kouma et Diabaté c Mali*  
Dr Diachari Poudiougou, Université des sciences juridiques et  
politiques de Bamako

L'activisme / autolimitation judiciaire et la Cour de Justice de la  
CEDEAO  
Joel N'Saye Nabine, Université Cheikh Anta Diop, Dakar

Les jugements des juridictions supranationales africaines en quête  
d'applicabilité dans ses États membres  
Amadou Yalcoué, Université des sciences juridiques et politiques de  
Bamako

## 13.00 – 14.00 Lunch

## 14.00-15.30 Parallel Panels

### Panel 4: Resistance against Supranational Courts in Africa

Chair: Prof Matthew Happold, University of Luxembourg

*Alex Thomas v Tanzania* – Beginning or End?  
Misha Ariana Plagis, Max Planck Institute Luxembourg

*Umuhoza v Rwanda* – The Long Shadows of Genocide  
Raphael Oidtmann, University of Mannheim

From the *Campbell Case* to a Recent Ruling of the High Court of  
Pretoria: Not All Hope Is Lost for the Tribunal of the Southern  
African Development Community?  
Dr Francesca Mussi, University of Trento

Fighting Resistance against Courts: The Role of Investment  
Arbitration  
Relja Radović, University of Luxembourg

### Panel 5: Résistance contre les cours supranationales en Afrique

Modérateur: Prof Séverine Menetrey, University of Luxembourg

La réception du droit communautaire de l'arbitrage par le juge  
national. Commentaire de l'arrêt 103/2015 de la CCJA  
Mohamed Sanguir Dambaba, Université de Tours

Refus de l'État du Bénin d'exécuter la décision n° 103/2015 de la  
CCJA  
Coretha Goumissi, Université d'Abomey-Calavi

Une ultime relecture du code des personnes et de la famille: le Mali,  
un couteau à la gorge?  
Dr Mamadou Dembélé, Université des sciences juridiques et  
politiques de Bamako

## 15.30-16.00 Coffee Break

### 16.00-17.30 Panel 6: Supranational Courts in the African Context

The Remedial Role of Supranational Courts in Africa  
Edefe Ojomo, New York University

Les cours supranationales en Afrique entre activisme et auto-  
limitation  
Prof Makane Mbengue, Université de Genève

The Human Rights Jurisdiction of Africa's Supranational Courts:  
Who Should do What?  
Prof Solomon Ebovrah, Niger Delta University